
EDITORIAL

Teniu a les vostres mans elrnaterial aportat a les darreres Jornades sobre el

Cooperativisme Agrari, organitzades per la Societat Catalana d'Estudis Rurals, secció

de la ICEA, el passat mes de gener de 1983, els dies 21 i 22.

La primera sessió de les Jornades va consistir en una Taula Rodona amb repre-

sentants dels diferents àmbits implicats en el sector:
'

Josep Castaño
Pere Boldú
Antoni Llimona
Antonio Casanovas

Jordi Pujolràs

Director General de Cooperativisme.
President de l'Agrupació de Cooperatives de Lleida.
Comissió de Cooperativisme de la Unió de Pagesos.
President de la Federación de Cooperatives Agraries de Catalunya.
Gerent de la Cooperativa Agrïcola d'Alella.
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La Taula Rodona va representar la presa de contacte amb el tema, que 'l'endemà
es concretan a en les diferents comunicacions.

En Josep Castaño, va tractar de la dimensió del cooperativisme agrári a Cata

lunya: 400 cooperatives en actiu, sobre 100.000 socis, molts d'ells socis de més d'una

cooperativa i d'altres, pagesos a temps parcial. (Cal recordar que a Catalunya reben
subvenció pel gas-oil, sols 35.000 pagesos que tenen tractor, o sigui que són explota
cions agràries miriimament vi"ables).

La principal preocupació és la normalitat i regularitat a les cooperatives per a que
compleixin les seves dues funcions: l'econòmica, sense finalitat-lucrativa, i la social'.
Sobretot un dels principals problemes serà el de les noves promocions en el relleu dels
Consells Rectors, en la gestió i direcció de les cooperatives, a part el caciquisme del

més llest.

En Pere Boldú urgia per a recuperar el temps perdut i seguir el pas dels paissos on

el cooperativisme no ha sigut estroncat com en el nostre. Aquests darrers anys s'han

hagut de desfer els residus dels llargs anys de franquisme.

Respecte al cooperativisme de segon grau, insisteix en que, el que cal és enfortir

les cooperatives de base, les de primer grau, i passar al segon grau les feines per a les

que, les de primer grau no tinguin prou dimensió. Però cal sobretot, una bona base

cooperativa a partir de la formació a l'escola. Vol recordar que sovint la mala gestió no

és culpa del gerent sinó evidentment del Consell Rector. Considera sobretot que, el que
no és tolerable, són els preus pol ítics. A causa d 'ells moltes cooperatives han arribat a

una greu degradació. Quan hi ha pèrdues, cal explicar-ho de la mateixa manera que

quan hi ha excedents.

Però el gran problema de les cooperatives és que cal capitalitzar-les {després en

les intervencions molts hi coincidiren), per les seccions de crèdit. Aprofita també per
recordar que hi ha Caixes Rurals que funcionen molt bé.
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En Toni Llimona subratlla que cal passar del soci-client, al cooperativista cons

cient. Tot això enmarcat en un cooperativisrne eficaç, agressiu comercialment i capi-
talitzat.

.

Respecte a les grans cooperatives considera que sena més propi construirles en

un segon grau, complementant el primer.
Afirma que la Unió de Pagesos ha sigut l'únic sindicat que ha defensat la poten

ciació del cooperativisme donant-li els seus millors homes. Dona I 'exemple del Mercat
de Flors del Maresme. Fins hi ha cooperatives en aquesta comarca que abonen per que

s'organitzi el Mercat com una SAT.

Acaba reclamant la solidaritat entre pagesos, entre sindicats unitaris -amb sec

tors productius dintre del sindicat-, i cooperatives, mantenint però cadascú la funció
que li pertoca, la representativa per un cantó, I 'econòmica per I 'altre.

L'Antoni Casanovas va voler subratllar la posició de Catalunya com a capdavan
tera per haver format la FECAC, amb 300 cooperatives sobre les 400 censades a

Catalunya (moltes de les no federades no operen). El pes especïfic de la FECAC a

Catalunya és doncs important. La FECAC significa el primer pas per a millorar els
problemes d'estrutura global que té el cooperatlvisrne a casa nostra. Amb la FECAC
es podrà començar a apretar per a clarificar postures. Pot ajudar en problemes seriosos
sobre la gestió administrativa de les cooperatives i la fiscal. Cal que no facin por les
auditories. Cal acavar amb la deixadesa a manca de personalitat. Encara tenim un

plaç per a millorar-ho abans d'entrar al Mercat Comú Europeu.
L'important és córrer i no intentar inventar gaires coses. Cal gestió administra

tiva, i gestió comercial. Cal capitalització .

. Finalment en Jordi Pujolràs va tractar del tema del Gerent a Director de la

cooperativa. Millor que no sigui soci. Cal que sigui un professional i que se'l pugui
treure quan no funcioni. Abans el Gerent era una mena de Conseller Delegat. En
canvi qui ha de manar és el President, la J unta. Aquesta és la qui ha de prendre les deci
sions. El Director és "l'executiu", que ha d'executar com millor sàpiga. A més ha
d'aconsellar la J unta abans que prengui les decisions. El fracàs de la cooperativa és
sovint la manca de professional ització. Un enòleg, un cap de vendes cobraran com a

mínim 80-'00.000 Ptes. al mes cada un.

En resum el que cal és que cadascú faci el que sap fer. A la cooperativa el que li

manca és la professionalització.
A continuació trobareu els textos de les comunicacions presentades. Els debats

van ser molt llargs i aclaridors. Fer-ne la ressenya ens portana ben lluny i sena l'ob

jecte de tot un nou treball que s'haurà de fer més endavant. Per a qualsevol aclariment,
els que no heu assistit a les J ornades podeu consultar als autors.
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